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Г )  ІДБУЛИСЯ збори пар- 
тійно - господарського 

активу наш ого інституту, які 
обговорили основні завдан
ня перебудови навчально- 
виховного процесу в світлі 
р іш ень X X V II з ’ їзду КПРС. 
З д оп о в ід д ю  на цю тему 
виступив проректор  Ю . А. 
Карпов, який проаналізував 
насамперед наслідки зим о
вої екзам енац ійно ї сесії. 
Відзначалося, що абсолютна 
успіш ність склала 65,1 пр о 
цента. 388 студентів не бу
ли допущ ені до екзаменів, 
кож ен третій одерж ав д в ій 
ку, тільки третина навчаєть
ся без тр ійок, 164-х студен
тів м ож на назвати абсолю т
но «сірими» —  вчаться т і
льки на тр ійки. М енш е, ніж  
тор ік, стало в ідм інників  (8,4 
проц.) Тільки 9 груп із 184 
склали екзамени без двійок. 
Є просто таки унікальна 
група 4ТМ-85, у якій 13 з 
дев ’ ятнадцяти студентів о д е 
ржали 22 двійки і ж о д но ї 
п ’ ятірки.

Причини такого неблаго* 
получчя, підкреслив д оп о в і
дач, зв ’ язані з багатьма не
доліками навчального про
цесу. Не все гаразд ще з 
усп іш н істю  перш окурсни
ків.

І якщ о вже набрали та
ких студентів, то треба ак
тивно підтягати їх до вузів
ського рівня, кращ е о р га н і
зовувати навчальний процес. 
О собливо гостро стоїть це 
завдання в зв’ язку з пере
будовою  і виконанням на
казу М інвузу СРСР по скла
данню перехідних учбових 
планів для всіх курсів і спе
ціальностей та календарних 
планів сам остійно ї роботи 
студентів. П роведено ско р о 
чення тиж невого наванта
ження на студента до 28 го 
дин, але поки-щ о нема 
впевненості, що зроблено 
це з урахуванням всіх обс
тавин, а не чисто м еханіч
но. Д оповідач наголошував 
і застерігав від зрівнялівки 
всіх дисциплін при такому 
скороченні. Визначальними 
мають бути інтереси справи, 
підвищ ення творчо ї актив
ності студента, бажання на
вчити його працювати над 
книгою , а не намагання

зберегти для своєї каф ед
ри якомога більш у к іл ь
кість годин.

Самостійна робота сту
дента —  це робота о б о в ’ я 
зкова і організована. Вона 
велася і раніше, але, на 
жаль, саме орган ізованістю  
і не відзначалась. Бракувало 
їй і повноти самостійності,. 
Зусилля студентів по д об у
ванню знань викладачі ста
ралися звести до м ін ім ум у. 
М етодичні посібники в б і
льшості випадків дозволяли 
і дозволяю ть виконувати 
домаш ні завдання р ізн о го  
роду, не зазираючи в п ід 
ручники. Яскраве свідчення 
цьому такий факт —  навіть 
в дні найінтенсивніш ого се
с ійного  напруж ення наша 
бібл іотека завантажувалась 
тільки на ЗО —  40 процен
тів, а навчально - м етодич
ні кабінети каф едр сусп іль
них наук практично не д іяли.

В НОВИХ умовах вимагає 
нових п ідход ів і читання 

лекцій. Не завадило б о р га 
нізовувати передлекційну 
п ідготовку студентів, п р о 
думати методи ц іє ї п ід го 
товки. Пора запитати в 
самих студентів, якими 
б вони хотіли бачити ла
бораторн і роботи, сп ів
ставити їхн і м іркування з 
м іркуванням и - викладачів 
і р іш уче приступити до 
м о д е р н іза ц ії лаборатор
ного  практикуму.

О собливої турботи потре
бую ть вечірня і заочна ф о
рми навчання. Перебудова 
тут потрібна більш е, н іж  
на стаціонарі, але не в пла
ні скорочення лекцій. Чет

верта частина студентів, ко 
трі навчаються без відриву 

від виробництва, не має н і
якого в іднош ення до спе

ціальності, яку здобуває. 
Вони збираються потім  пе
рекваліф ікуватись або прос
то хочуть підвищ ити зага

льну культуру. В р б о х  ви 
падках затрати не с к у п о 

вуються. Треба або не 
приймати абітурієнтів, котр і 

не працю ю ть за спеціальніс
тю, або розлучатися з ними і 
тоді буде м ож на д око р ін н о  
змінити зм іст учбового  про-

цєсу для заочників і вечір- 
ників.

П отребує перебудови й 
система контролю  за знан
нями. Часто на екзамені ми 
перев іряєм о не розум іння

в нашому інституті ж итиме 
ще довго, студент і далі 
думатиме, що за його знан
ня відповідає викладач.

В інституті все треба п ід 
порядкувати культові знань.

ректорату провідали 54 за
няття і тільки в трьох випад
ках були поставлені оц інки 
нижче 10 балів. Вважаємо, 
що настала пора ш ирш е 
прислухатися тут і до о ц ін 

ОБГОВОРЕННЯ
ЗАВДАНЬ

ПЕРЕБУДОВИ
предмета, не здатність д у
мати й робити висновки, а 
студентську пам’ ять і р івень 
ї ї  тренованості. М ож ливо, 
не зайвим було б включати 
в екзаменаційний білет 5—  
6 питань, а вимагати в ід по 
від і на два-три за бажанням 
студента. М ож ливо, треба 
дозволити користуватись 
на екзамені д ов ідко вою  л і
тературою  або так складати 
запитання, щ об студент зм у
шений був шукати потр ібн і 
дані. О дне слово, треба 
змусити студента інтенсив
но думати, здобувати знан
ня, трудитися над цим і 
в ідповідати за це повною  
м ір о ю . Переводити студента 
з курсу на курс варто тіль
ки тоді, коли є переконан
ня, що він справді п іднявся 
на нову сходинку знань, а 
якщ о він не м ож е чи не 
хоче працювати на р івні 
таких вимог, то відчисляти. 
На жаль, така практика у нас 
ще не прижилась. Досить 
сказати, щ о після зим ової 
сесії на стаціонарі було 262 
борж ники і зараз ще є 154, 
а відчислено за неуспіш ність 
тільки 12. Якщо ми й далі 
будем о в такому дусі б о 
ротися з академ заборгова- 
ністю, то в ірус нахлібництва

Тоді навчальні заняття ста
нуть святою  справою  для 
кож ного , зросте престиж 
педагога, а його  м айстер
ність зробиться головним 
критерієм  проф есійно ї о ц ін 
ки. Тим часом, у нас ін ко 
ли не читають лекцій лю ди 
з справж нім и педагогічни
ми задатками тільки тому, 
що не мають вчених ступе
нів. Вчений ступінь це ніби 
перепустка в педагоги, хоч 
буває нер ідко  так, щ о вче
ний читає л е кц ії слабко. 
М ож ливо, вченому кращ е 
займатись наукою , а тала
новитому педагогові —  на
вчанням студентів. В цьому 
є резфн. Хоч, звичайно, поє
днання наукової д іяльності 
і педагогічно ї майстерності 
в одній особі —  ідеальний 
варіант. І в нас такі прик
лади є.
ГТ ЕРЕБУДОВА —  процес 
1 * складний і тривалий. М е

та ї ї  зрозум іла, конкретні 
шляхи поки щ о до кінця не 
визначені. Тут —  ш ироке 
поле для творчості й ін іц іа 
тиви. Критерій оц інки тво р 
чості викладача —  якість 
його занять. Якщо судити 
за формальними ознаками, 
то тут у нас є певні зруш ен
ня. У м инулом у роц і члени

ки занять студентами, хоча 
вони й не м ож уть бути не
заперечними. Вже проводя
ться такі опитування. Згодом  
треба буде подумати й про 
їх  гласність, про моральне 
й матеріальне стимулю ван
ня якості викладацької р о 
боти.

Перебудова повинна то р к
нутися й практичного спря
мування навчального проце
су. Найефективніший шлях 
скорочення адаптації випу
скників —  через філіали 
кафедр. М айбутній випуск
ник швидш е впишеться в 
колектив підприємства, як
що проходитим е тут лабо
раторні заняття, виробничу 
й переддиплом ну практику, 
готуватиме курсові й дип
ломні роботи, безпосеред
ньо зв’ язані з інтересами 
підприємства. Якщо буде на
віть ЗО— 40 процентів таких 
випускників, і то це вже 
добре.

Вразливе наше м ісце —  
слабкий зв ’ язок з тими ви
пускниками, які вже пр а цю 
ють на виробництві. Тут 
повинні сказати своє слово 
випускаю чі кафедри, ф аку
льтети і учбовий відділ.

Багато маємо упущ ень в 
справі виховання високого

рівня культури м айбутніх 
інж енерів . Не м ож на р о зр а 
ховувати на те, що в інсти
туті студенти й самі п ідне 
суть свій рівень культури. 
Потрібна цілісна система 
естетичного й етичного ви
ховання з детально р о з р о б 
леною  п рограм ою  типу у н і
верситетів культури з залу
ченням м ісцевих письм ен
ників, худож ників , м узикан
тів. Прикладом  для студен
та має бути його викладач, 
але рівень культури й інте
л ігентності деяких наших 
викладачів теж бажає бути 
набагато вищим.

В обговоренн і д опов ід і 
Ю . А. Карпова взяли участь 
М. Друкований, Ю. Дани- 
люк, Г. Шарейко, Б. Ліхтцін- 
дер, В. Кожем’яко, О. Ста- 
хов, М. Іванов, О. Заболот
ний, О. Домбровський, 
В. Бондар, О. Азаров, І. Ку- 
зьмін.

О соблива увага звертала
ся на партійне кер івництво 
перебудовою . Керівництво 
це має бути політичним, а 
не п ідм іною  адм ін істрац ії 
та інших орган ізац ій, не на
криванням їх, за образним  
висловом М. С. Горбачова, 
партійною  парасолькою . В ід 
значалося, що партійні б ю 
ро окрем их цехових о р га н і
зацій (рад іотехн ічного, ма
ш инобуд івного  факультетів, 
факультету обчислю вальної 
техніки, адм ін істративно-гос
подарсько ї частини, кафедр 
суспільних наук), ряд парт- 
групоргів  ще не добилися 
кор ін но го  повороту у св і
дом ості і практичній д іяль
ності посадових осіб  усіх р ів 
нів у дусі с ічневого (1987 р.) 
Пленуму ЦК КПРС, не за
безпечили п ідпорядкування 
всієї масово - пол ітичної і 
орган ізаторсько ї роботи м е 
ті та завданням п ереб удо
ви і прискорення, виявля
ють у цих питаннях недос
татню вимогливість і неви
правдану повільність.

Збори партійно - госп о 
дарського активу інституту 
прийняли р езолю ц ію , спря
мовану на посилення даль
ш ого розвитку перебудови у 
світлі р іш ень XX VII з ’ їзду 
КПРС.

На В інниччині перебу- 
ва. а делегація партійних  
працівників і ж ур нал іс 
тів з польських побрати
мів наш ої області Не
нецького і Тарнобжегсь. 
кого воєводств. В складі 
делегації: заступники , за
відуючих ідеологічними  
відділами воєводських 
ком ітетів ПОРП Здзіслав 
Моленда (Кельце) і Мал- 
гожата Зуба (Тарнобжег), 
секретар парторган ізаці і 
редакц ії ненецької _ воє. 
водської газети «Слово 
люду» М арек Мацьонгов- 
ські, секретар редакції 
ненецького радіо Ришард  
Ф атига, ж урналісти Я нуш  
Збігнєв (газета «Соціа
лістичне темпо») і Анд- 
жей Сапіга (газета «Ти- 
годнік Надвіслянські»).

Делегація, зокрема, по
бувала в нашому інсти
туті, де знайомилася з 
організацією  ідейно-ви. 
ховної роботи, навчання

НАШІ ГОСТІ -  ПОБРАТИМИ З ПОЛЬЩІ
і побуту студентської мо
лоді, напрямками їх  пере
будови. В партком і інс
титуту відбулася взаємо- 
зацікавлена, друж ня роз
мова, участь у якій  взяли 
проректор по зовніш ніх  
зв’язках М. Є. Іванов, за 
ступник секретаря парт- 
кому О. Й. Лесько, зав. 
кафедрою політекономії 
Б. І. Пономаренно, ж у р 
налісти редакції інститу
тської газети «За інж е. 
нерні кадри».

Польські гості відвіда
ли центр техн ічних засо
бів САПР, ряд лаборато
рій, дисплейний клас к а 
федри АСУ, інститутську  
бібліотеку.

На знім ках: під час бе
сіди в партком і; у центрі 
технічних засобів САПР. 
Фото праворуч зроблене 
в одному з цехів п ідш ип
никового заводу «Іскра»  
в місті Кельце.
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Наближається велике свято радянсь
кого народу — сімдесятиріччя нашої 
Жовтневої революції. Партія більшови
ків на чолі з своїм засновником В. І. 
Леніним вивела відсталу Росію на одне 
з провідних місць у світі. Революційний 
процес т-риває в наших ділах і сьогод
ні — у творчій праці народу, його праг- 
неніні прискорити прогрес соціалістич
ного суспільства, що є метою перебу
дови.

Напередодні 70-річчя Великого Ж овт
ня Центральний Комітет К П Р С  закли
кає всіх радянських людей проникнутися 
свідомістю і почуттям відповідальності 
за майбутнє країни, за долю соціалізму, 
Ми, студенти, майбутні спеціалісти в 
галузі обчислювальної техніки, палко

слово молодих
підтримуємо курс парти на революцій
не перетворення суспільства. Це від нас 
чекають нових думок, винаходів, при
скореного руху Н Т П . Ми повинні прий
ти у третє тисячоліття з впевненістю, 
що майбутні покоління житимуть у 
щасті.

Сімдесят років. Це багато чи мало 
для історії? Це дуже мало. Так будемо 
ж завжди молодими, як наша країна, 
красивими, як наша країна, сильними, 
як наша країна. Гідно пронесемо прапор 
Жовтня через роки і віки!

І. К О Н О Н Е Н К О ,
Н. Д Е Н И С Е Н К О ,

Л . Ч Е Р Н Е Н К О ,  ̂
студентки факультету обчислювальної

К О М С О М О Л Ь С Ь К Е  Ж И Т Т Я

НЕ ЧЕКАТИ, А ДІЯТИ
О  А Р А З , коли наша 

країна вирішує зав
дання, накреслені X X V II  
з’їздом К П Р С  по пере
будові суспільної свідо
мості, прискоренню со
ціально - економічно г о 
розвитку країни, кожен 
колектив визначає свою 
роль у цих важливих 
перетвореннях.

Розповім про комсо
мольську організацію 
факультету автоматики й 
мікроелектроніки. «Ви, як 
спеціалісти, будете пра
цювати у такий час, —  
сказав М . С . Горбачов 
на зустрічі із студентами 
Таллінського політехніч
ного інституту, — коли 
економіка буде змінюва
тись на ваших очах. 
Механізм буде новим і 
керівництво буде новим, 
більш досконалим... П е
ребудова —  це і ваша 
кровна справа, справа 
майбутніх економістів».

Ми глибоко усвідом
люємо значення цих слів, 
розуміємо, що перебудо
вуватись треба негайно, 
ніхто з вулиці не прий
де і не перебудує нас. 
Але, якщо відверто, то 
перебудова на факуль
теті ще маловідчутна. 
Правда, деякі спроби 
були. З листопада мину
лого року існує такий 
орган студентського са
моврядування, які сту
дентський деканат. Очо
лила його студентка че
твертого курсу Наталя 
Тхорівська.

Та, виявляється, що 
мало проголосити ство
рення якогось органу, 
треба конкретно визначи
ти його цілі, права, обо
в’язки і завдання. Це по
винні були зробити ко
мітет комсомолу, проф
ком і деканат Ф А М у. 
Повинні. Але не зроби

ли. Маємо тільки дзвін
ку назву, а нічого не ро
бимо, на рахунку сту
дентського деканату не
ма жодної конкретної 
справи. *

В чому причина?
Хвороба стара — фо

рмалізм комсомольської 
діяльності, заорганізо
ваність. Не доходимо 
до кожного, працюють 
по-справжньому тільки 
окремі активісти, багато 
справ вирішуються без 
нашої участі.

Так було, наприклад, 
і тоді, коли розглядали 
успіхи і недоліки за ос
танню сесію. Хоча у нас 
друге місце за кількістю 
атестованих (88%), пе
ршість за якість знань 
(44,3% ), найменше дві
йок — (37,1%), найбіль
ше в інституті відмін
них оцінок — 587
(29,4%) і студентів, що 
навчаються без трійок,
— 198 чоловік (44,3%),
— все-таки не слід забу
вати, що минулого року 
всі ці показники були 
кращими, що на початок 
весняного семестру з дві
йками було 36 студентів 
Ф А М у (за цим показ
ником нас «випередив» 
тільки РТФ , де таких 
студентів 49).

Однак лише на засі
данні комсомольського 
комітету з’ясувалось, що 
під час сесії справи йшли 
самі собою, без будь- 
якого втручання факуль
тетського учбово-вихов
ного комітету, яким ке
рують С. Заноско та С. 
Дойніцина. Д уж е прик
ро, що тільки в нашому 
комсомольському комі
теті є двійочники П . Кот- 
ляров, В. Гунчак, С. Твер- 
дохліб. За такої ситуа
ції виникає цілком ре
зонне питання — як пи-

тати з когось, коли 
ти сам ідеш позаду?

Втім, у нашого комі
тету комсомолу надзви
чайно слабкий зв’язок 
з первинними організа
ціями. Саме через це і 
тільки через це сталася 
прикра подія на другому 
курсі. Влаштовуючи збо
ри, присвячені Дню Р а 
дянської Армії та Війсь
ково-Морського Флоту, 
другокурсники запроси
ли ветерана Великої В і
тчизняної війни та вої- 
на-інтернаціоналіста. На 
цю зустріч у призначений 
час з трьох груп при
йшло чотири студенти.

І ось уже вживаємо 
заходів — оголошено 
суворі догани комсоргам 
Васаженко, Яковлєвій, 
Андрухович. Але куди 
краще було б, якби не 
сталося надзвичайної по
дії, якби ми тримали 
руку на пульсі життя і 
передбачали, що на дру
гому курсі таке може 
трапитись, бо там не все 
в порядку з патріотич
ним вихованням. Вина 
комітету комсомолу і в 
тому, що при плануванні 
масових Іаходів він рід
ко згадує про демокра
тичні основи спілчансь
кої роботи, що записані 
в проекті Статуту
влксм.

Ніхто не сумнівається 
в тому, що перебудова 
— справа спільна, але 
вирішувати її повинен 
кожен і кожен повинен 
визначити в ній своє міс
це, свої можливості, по
дбати про свій особис
тий вклад. Отже, не че
кати, а діяти.

Алла Ц Ц Е Н К О , 
член комітету комсо
молу факультету ав
томатики й мікро
електроніки.

З ЕМБЛЕМОЮ 
ЧЕРВОНОГО ХРЕСТА

ТТ ЕЗАБАРОМ сповкю- 
х 1 еться 120 років з дня 
заснування ордена Леніна 
Союзу товариств Червоно
го Хреста і Червоного Пів
місяця СРСР {СТЧХ і ЧП) 
—  однієї з громадських 
організацій, які беруть 
активну участь в охороні 
здоров’я радянських лю
дей. Товариства ці, створе
ні після перемоги Велико
го Жовтня і перетворення 
на демократичних началах 
Російського товариства 
Червоного Хреста, у 1923 р. 
добровільно об’єдналися у 
згаданий Союз.

СТЧХ і ЧП здійснює свою 
діяльність на основі прин
ципів соціалістичного гу
манізму, радянського пат- 
ріотизму, соціалістичної 
демократії, всебічного зміц* 
нення дружби і співробіт
ництва з національними то
вариствами ЧХ ї ЧП в 
інтересах збереження ми
ру, захисту прав людини, 
збереження життя і здоро
в ’я людей, активної участі 
в заходах міжнародної со
лідарності.

На основі згаданих прин
ципів визначаються і зав
дання, що стоять перед 
членами товариства. Це 
сприяння органам охорони 
здоров’я, залучення широ
ких мас населення до про- 
філактичних, санітарно-про
тиепідемічних і санітарно- 
о б о р о н н у  заходів, медич
но-санітарна підготовка 
підростаючого покоління, 
надання допомоги тим, 
хто постраждав у резуль
таті стихійного лиха, ка-

тастроф, допомога грома
дянам у розшуку рідних 
тощо. Серед форм діяль
ності товариства —  ство
рення і організація роботи 
санітарних дружин та пос
тів, залучення населення 
в ряди безоплатного до
норства.

Нині в країні нарахову
ються 115 млн. членів то
вариства. В це число вхо
дять і викладачі та співро
бітники нашого інституту 
(більше 95 проц. їх  скла
ду —  члени товариства). На 
жаль, гірша картина із за
лученням в товариство сту
дентської молоді (менше 
80 проц.). Очевидно, тут 
слід активнішим бути 
студентському профкому.

Слід нагадати, що го
ловним джерелом фінан
сових засобів СТЧХ і ЧП 
є вступні та членські внес
ки (державні асигнування 
виділяються тільки на про
ведення окремих акцій). 
Витрачаються ж  ці фінан
сові засоби з гуманною, 
благородною метою: для 
надання допомоги тим, хто 
зазнав стихійного лиха, ка
тастрофи, для виконання 
інтернаціонального обов’яз
ку (допомога жертвам імпе
ріалізму) і т. д. Скажімо, 
тільки за минулу п’ятиріч
ку товариством організова-

но 257 акцій допомоги у 
67 країнах.

Приклади такі можна 
примножувати і примножу
вати. Але окремо хочу зу
пинитися на такій особли
во гуманній сфері діяль
ності чєрвонохрестівців, ЯІ 
донорство. В нашому інсти
туті періодично, двічі на 
рік проводяться дні безо
платного донора. Яку ж  
участь в них бере сту
дентська молодь! Зверне
мося до статистичних да
них. Перша цифра у дуж 
ках означає процент від 
загальної кількості студен
тів певного факультету, які 
безоплатно здали кров у 
минулому році, друга циф
ра —  процент добровіль
них донорів у першій по
ловині року нинішнього. 
Отже —  енергетичний фа
культет (53, 22), радіотех
нічний (42, 18), інженерно- 
будівельний (37, 18), маши
нобудівний (35, 18), об
числювальної Техніки (33, 
17), автоматики і м ікро
електроніки (20, 8). Комен
тарі до цих показників хай 
зроблять самі товариші з 
факультетів.

В. АРАПОВА, 
голова інститутського 
товариства Червоного 
Хреста.

ПОМИЛКА ЖЮЛЯ ВЕРНА
Великий фантаст Жюль 

Берн передбачав, що 2001 
року людство передаватиме 
музику на відстані з допо
могою електрики Однак він 
помилився аж на сто двад
цять років!

Львівські краєзнавці дове
ли. що 1881 року в їхньому 
місті винахідники провели 
експериментальну передачу 
— транслювали по проводах 
на відстань у тридцять кі-

лометрів цілу концертну 
програму.

Організаторами того нез
вичайного концерту були 
знаменитий співак Олек
сандр Мишуга, інженер Ми. 
хайло Михальський та ком
позитор Кароль Мікулі. За
просивши жителів міста до 
концертного залу готелю 
«Русія», вони відбули в 
Жолкву (нині місто Несте- 
рів), де й виконували піс
ні та музичні п’єРи. О два.

надцятій годині запрошені 
до концертного залу раптом 
почули музику та спів. Ба
гато хто не повірив, що спів 
транслюється з Жолкви. Та 
в кімнатах готелю, де. як 
гадали слухачі. ховаються 
митці, ні Олександра Ми- 
шуги, ні музикантів не було.

У Львові ж. довели крає
знавці, почав працювати й 
перший у світі автоматич
ний комутатор. Це сталося 
1887 року.

Йдуть заняття у науково-методичному кабінеті кафедри фізичного виховання.

Автор цієї розповіді —  студент нашого інституту Сер
гій Курдюк. А починалось усе так. Прочитав одного 
разу Сергій фантастичну повість Кіра Буличова, і ви 
рішив написати ї ї  продовження, яке й послав письмен
никові. Кіру Буличову твір вінничанина сподобався, ві
домий фантаст відповів юнакові, підтримав, а заодно 
запропонував знятись у науково-фантастичному фільмі 
за своїм сценарієм. Втім, дамо слово самому студенту.

Худож ній фільм «Гостя з майбутнього», знятий на к і
ностудії ім. Горького в 1984 р. реж исером  Павлом 
Арсеновим . сподобався багатьом. Про це розповіли 
тисячі листів, надіслані на студ ію  з р ізних кінців кра ї
ни. І в більш ості з них звучало прохання зняти п р о 
довження. О тож  1985 року «Пионерская правда» над
рукувала повість К. Буличова про нові пригоди Аліси 
в заповіднику казок. Повість виріш ено було екран ізу
вати. і

М инуло ї весни була набрана зйомочна група, до яко ї 
увійшли, кр ім  Наташі Гусєвої (вона була виконавицею 
ролі в «Гості з майбутнього»), в ідом і к іноактори О ле
на М етьолкіна, яка грала Поліну, і Вячеслав Невинний, 
котрий втілив на екрані образ добряги-археолога  Гро- 
мозеки, в ід ом ого  по мультф ільму «Таємниця третьої 
планети». й

«Лілова куля» —  це фантастична казка. В ній є і звич
ні атрибути фантастики: машина часу, косм ічні кораблі,

є й в ідом і усім  з дитинства чаклуни і чарівники, які 
користую ться «ненауковими» видами транспорту на зра
зок сам охідно ї печі. І все це прекрасно вживається од 
не з одним.

У Києві, в павільйоні к іностуд ії ім. Д овженка, зн ім а
лись еп ізоди загибелі планети-агресора. М ені теж по
щастило взяти участь саме в цих зйомках. Виявилося, 
це не менш цікаво, ніж  спостерігати розвиток подій б і
ля телеекрана. Після десятків репетицій і дублів почи

нає здаватися, що ти насправді перевтілився у раба, яко
го потр ібно було зіграти. Після зйом ок «бігових сцен», 
де нам доводилось битися, перекидатися, карабкатись 
по бутаф орських скелях, до того ж, повторю ю чи все ба
гато разів, ми, вже переодягаю чись, виявляли, що кос-

тюми стали м окрим и, як після зливи... Але і в сценах, 
де треба було працювати не стільки ф ізично, скільки пси
хологічно, було не легш е. Камера в цей час показує 
крупним  планом обличчя, щ об глядач бачив, які по
чуття на них відбиваються. Зйомки кож ного  еп ізоду 
тривали по кілька годин. І коли здається, що всі л ю 
ди, зайняті в кадрі, роблять усе задумане реж исером , 
коли вони починають по-справж ньом у відчувати і жах, 
і ненависть, викликані невідом им  вірусом , що вибрав
ся з розбито ї л ілово ї кулі, —  з ’ являються найнеспод і
ваніші затримки: то в когось з акторів на руц і вияв
ляють годинник* то під костю м ом  —  джинси (і це 20 ти
сяч років тому).

Звичайно, не м ожна передати всіх цікавих подробиць 
роботи над ф ільмом. Зйомка фантастики —  це також 
гра, захоплю ю ча гра, але —  і робота, важка робота. 
Щ о  з того  вийшло —  побачимо на екрані. С подіває
мось, що новий фільм припаде до душ і нашим юним  
друзям , а, мож е, з не м енш ою  цікавістю  подивляться 
його і доросл і.

С. КУРДЮК, 
студент.

Редактор А. ЗАБЛОЦЬКИй.


